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Дошпа! йграггететеЗ йеШаша 
ОФИЦИАЛНО ИЗДАНИЕ НА ВАРНЕНСКАТА ОКРЖЖНА ПОСТОЯННА КОМИСИЯ. 

Год. абонаментъ: за общини <с00 лева 
за учил, н-ва Ю0 » 

ИЗЛИЗА СЕДМИЧНО 
Телефони: № № 28 и 502 Т а к с и : за обявления на кв. см. 1 ; в. 

Легна вече като традиция за зе-
мледБлското население въ Варнен
ски огржгъ, да му се устройватъ 
ежегодни излети и сбирки между 
които на пърпо место такава въ 
най-големото и най-културно' село 
на окръга Козлуджа. 

И тази подобно на миналата го
дина Подвижната Катедра въ Вгр-
на сроовременно разгласи между 
населението, че деньтъ 15 юни е 
опредвленъ за день въ който ма
сово ще требва да се стекътъ 
Стопани отъ всички околни села за 
да видягь какво напредничави 
стопани въ това големе село съ 
извършили въ своите стопанства и 
главно какво държавата съ своите 
институции въ това село е напра
вила. 

Сборенъ пунктъ за екскурзията 
бе 10 часа пр. обедъ предъ ново
строящия читалищечъ салонъ въ 
Козлуджа. Въ уречения часъ в с р : 
ки б̂ еха сЦрани предъ салона, но 
понеже зз същия часъ бе устроена 
ученическа забава по случай раздава
нето на свидетелствата! екскурзия-
нтит* направиха тази почить къагь 
устроителите на забщ^та да ирисъ-
щтъ ц на нея. понеже и безъ това 
поройния дъждъ, който бе започ-
налъ да вали пречеше на какво и 
дае ходене било изъ селото йило 
изъ опитното поле, главенъ обектъ 
иа посещението вь Козлуджа. 

При все туй една часть. о-*ъ, 
посетителите бидоха разведени до 
неколко стопански постройки. 

Точно въ Ю часа пристигна отъ, 
Варна и Окр. управитель г КИСЬОБЪ 
придруженъ и отъ други гости отъ 
ГРЗДЧ. 

Всички съ внимание проследиха 
изпълнението на добре подредената 
програма на забавата и чудно кра
сивото й изпълнение отъ цалкитф 
деца — признакъ на ценни зало
жби въ тия бждащи граждани на 
страната ни' отъ една страна и отъ 
друга —• иа голЬмъ и неуморенъ 
трудъ положенъ отъ страна на у-
Чителския персоналъ. 

Следъ завършването на забавата 
всички гости зкупомъ се отправиха 
къмъ опитното поле, отстояще само 
200 — 300 крачки северно отъ 
гара Новградецъ " 

Пристигнали въ опитното поле те 
бехз посрещнати отъ ръководителя 
г. Тодоровъ и помощника му г. 
Боневъ и бидоха разведени изъ 
стопанския дворъ и разните кул
тури съ сложните опити. 

Въ стопанския дворъ на гостите 
се показаха разните земледелски 
оръдия и машини като се изтък
наха преимуществата имъ предъ 
първобитния начинъ на обработка 
който се практикува още въ много 
стопанства, а между другото се 
показа и описа работата съ кафез-
ната коса и до колко тя като бъ-
де технически усвоена отъ заинте
ресуваните стопани би могла да . 
замести обикновенната жътва съ 
сърпъ и паламарка и би могла да 
улесни и ускори жетвата въпреки 
липсата на машини жетварки, кои
то по цената си съ достъпни на 
дребното земледвлеко стопанство, 
само по кооперативенъ начинъ. 

Следъ това биде показана метео
рологическата станция при полето 
чрезъ която се туря началото, ка 
най-ценните наблюдения въ този 
край/— метеорологическите които 
единствено могатъ да дадатъ все
киму представа за общите клима
тически условия: температура, в-ъдт 
душно налагане, дъждове^ внажно-
сть, посочи и сила на ветровете и 
пр. отъ к.оито. пъкъ зависи и ус
пеха на всека земледЬлска култура,, 

Пристъпи се къмъ разглеждане 
на самото опитцо, поде съ подраз-
даденн^та му на отдели споредъ, 
вида на опитите, торение и видове 
торове, култури, ад делено торене 
въобще всичко, което е могло да 
се включи, въ едно поле отъ окодо 250 
декара и което адоже да се каже е 
още въ организационния периодъ 
на развитието си, 

Презъ време иа обиколката изъ 
опитното поле завале доста силенъ 
дъждъ, който пречеше на ходенето 
и наблюденията както и за схва
щане и обясненията, които подроб
но д^ваще ръководителя, на опит-
цото поле, но при все това интере-
сътъ на всички гости къмъ това 
което се показваше бе толкова 
големъ, че нито дъжда нито кздьта 
беха въ състояние да спрътъ кого 
И да е отъ да проследи съ найголе-
мо внимание онова, което е полу
чено отъ приложението на земле-
двлеката наука въ практиката. За
щото колкото и да е говорено го
дини вече наредъ зз известни по
добрения въ нашето згмледЬлско 
производство, колкото да съ въ
ведени тия подобрения въ значите-
ленъ брой стопанстза, на любозна
телни и трудолюбиви земледвлци, 
все пакъ се намиратъ още хора, 
които да оспорватъ напримеръ 

ползата отъ подметката на стърни
щето, ползата отъ дьлбоката есенна 
и плитката пролетна и редъ други 
работи, които клонятъ да станатъ 
система въ нашата техника и треб
ва да станатъ, защото иначе нашето 
селско стопанство ще бъде осъдено 
на пропадание и вечна борба, съ 
немотията. 

И действително това, което най 
напредъ бе пока?зно на посетите
лите, то бе сложениятъ опитъ съ 
сеидба на овесъ върху разни пар
цели при различна обработка: 

Първо парцела безъ подметнато 
стърнище, безъ дълбока оранъ е-
сенесъ з направо съ пролетна орань 
и сеидба. 

После парцела съ подметка безъ 
дълбока есенна оранъ. 

Парцела съ подметка и съ дъл
бока есенна оранъ пдюсъ такава 
на бразди п.реди сеидбата. 

И, цай-сетне парцела съ всички 
тия работи, но безъ дълбока оранъ 
на пролетъ преди сеидбата. 

Картината бе тъй ясна и резул-
татътъ тъй поразителенъ, че за 
никого, даже и за най неверующия 
беше ясна благодатьта отъ ценните 
за силата на почвата работи, под
метка и дълб,оиа оранъ. 

Идрзстналия овесъ въ парцела-
та където беха навършени навре
ме тия работи е/ь своя буенъ ръстъ, 
тъмно аеленн стъбла и листа и съ 
едрите си класове високо и тежко 
се люлееше надъ останалите пар
цели една отъ друга по слаби и 
цо. бледи, до като се дойде до 
най слабата, тъй р-Ьдка и най-
бледо аедена парцела на овеса по-
сеяаъ направо върху нацепеиа едва 
на пролетъ почва. 

Минаваме по нататъкъ и ни се 
посочватъ други таблици сь едно
странчиво изполуване: посетите 
неколко години наредъ съ една и 
ся.щз култура — ечмикъ, даватъ 
все по слаба и по слаба реколта и 
даватъ поука из. ония стопани кои
то безогледно продължавтъ да из-
ползуватъ земята си въ най едноо
бразни култури и систематично да 
я изтощяватъ въ едно безъ да 
съумеятъ да я изполузатъ въ дру
го направление. 

По нататълъ се посочва на пар
цели съ едно и също качество и 
сила на почвата, която макаръ не-
торени съ покрити съ най жива 
растнтелиость отъ култури една 
отъ друга по разнообразни. Все 
тъй силни и по буйни, като че ли 
за първи пъть тая почва е разра
ботена — доказателство, че чрезъ 
единъ правиленъ сеядбе.нъ редъ и 
разумна смена на културите една и 

съща почва може да бъде изпол
зувана и по дълги години все съ 
задоволителна доходность, макаръ и 
между културите да има и такива 
които изтощяватъ земята. 

Посочватъ се парцели посети съ 
пшеница и други култури съ много 
семе и съ малко семе а също та
ка и фиева смесъ съ овесъ за фу-
ражъ, въ която има хвърлено семе 
фий едва 8, а овесъ 4, или всичко 
12 килограма на декаръ. И всички 
тия култури все пакъ тъй изпъл
нени и сгъстени и радващи се на 
много по пълно развитие отколкото 
тия съ много и нагъсто хвърлено 
семе. -— Доказателство, че въ по
вече хвърлено семе е загуба за 
стгпанството и че старанието на 
всички требва да бъде не къмъ 
количество а къмъ качеството на 
семето и сеидбата, а къмъ това ни 
води р е д о в а т а с е я ч к а . 

По нататъкъ идватъ парцели съ 
сложени опити върху времето на 
сеидбата най ранна, средня и къс
на сеидба и тукъ същата картина 
на най очебиюще различие въ 
ръстъ, гъстота и пр. а главно ръс-
тътъ у отделните парцели предста-
вляющи отделни терасовидни раз
положени групи отъ най слабата 
(късна)до най силната (ранна) сеидба. 

Обиколката изъ опитното поле 
продължи доста време и описание
то би било твърде дълго ако про-
следимъ до края всичко видено въ 
пространното поле — това ново 
дело въ нашия край, на което 
предстоятъ толкова много задачи 
за разрешение. 

Въ края на обиколката дирек
тора на катедрата г. Поповъ като 
благодари за всичко показано описа 
предъ ескурзиянтите отъ какво 
големо значение е това опитно по
ле не само за окръга но и за го-
лемата часть отъ Североизточна 
България, изтъкна че това и дру
ги такива полета които се създа-
ватъ ще бъдатъ светилните цен
трове отъ които и учени и прости 
ще взематъ . поука и куражъ въ 
всички начинания въ областьта на 
земледвлекото производство. 

Следъ това той помоли присът-
ствующите когато си разотидатъ 
да обяснятъ на другите които по
ради лошето време не съ могли 
да дойдатъ въ Козлуджа, всичко 
онова, което съ видяли и главно 
да потвърдятъ за лишенъ . пътъ 
големото влияние на подметката 
върху бъдащите реколти и да уп-
ражнятъ последните си усилия за 
да бъде извършена, тя колкото е 
възможно върху по-вече земи и то 
веднага следъ жътвата, 
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Апелира сжщо така къмъ всички 
па бждатъ отзивчиви къмъ упът
ванията и наредбигЪ, целящи по
добрението на земледвлското ни 
производство, като се започне отъ 
селско стопанските сгради и зем-
леделския инвентаръ живъ и мър-
тавъ и се свърши съ последната 
и най малка техническа придобивка 
на модерното зем.чедЪлие. 

Взема думата и Началника на 
Земледелческата Банка койго съо
бщи, че паради затрудненията въ 
които съ посгавепн земледЬлцигв 
вследствие финансовата криза огь 
една страна и нуждата отъ най 
бързото и редовно прибиране на 
реколтата, която ще бжде една о.ъ 
редките по своето изобилие, съоб
щи че се е получило нареждане 
отъ Централното управление на 
езнката съ коею се разрешава на 
блоновегЬ щото тЬ независимо отъ 
капочнатото раздаване кредити за 
доисхранване да почнатъ да иравятъ 
заеми и за посрещане разходите по 
прибиране реколтата 

Взема следъ това думата Варн. 
Окр. Управитель г. Кисьовъ, който 
поздрави участвующите въ екскур
зията стопани за готовностьта имъ 
и въ най-неблагоприятното време 
да се отзоватъ на поканата на г. г. 
Агрономите, а също така и тия 

последните за техната преданность 
въ работата имъ за преуспеването 
на народния ни поминъкъ и поже
ла на всички успехъ въ работата 
която имъ предстои и надежда за 
все по добри дни на всекиго по 
отделно и общо за държавата и 

,народътъ ни. ! 
Последенъ взема думата Н. Бл. 

Протоирей Димитръ попъ Савовъ, 
който като благодари на гостите 
за честьта, която правятъ на село
то съ посещението си се обърна 
къмъ присътствующите стопани съ 
позива да не проявяватъ заинтере-
енваностъ само при случаите на 
устройвани — борби при свадби — 
сборове и др. зрелища, които' ус-
певатъ да привличатъ населението 
отъ десетки села на едно МЕСТО, 
а и при такива случаи на събори 
съ високо научна цель ще требва 
да се притичзтъ масово и млади и 
стари, защото това което ще ви-
дятъ и чуятъ ще бъде отъ съд
боносно значение за техния поми
нъкъ и твхното бъдаще. 

Следъ това всички весели и до
волни отъ добре прекарания день 
се сбогуваха и разотидоха съ 
светли надежди за утрешния день. 

Е. БАЛТАДЖИЕВЪ 
(агрономъ) 

Н. Г. Николиевъ 
Секретарь на Варненската 

Окр. Поет. Комисия 

Продължение отъ бр. 6. 

Земледелскитв камари, тъй 
както еж набелязани въ законо
проекта. нема да отговарятъ на 
своето предназначение. Те еж 
въ тая си форма ненужни, из 
лишни и скжпи институти. Тех
ните функции въ областьта на 
проучванията прекрасно мегатъ 
и трЪбватл да се изпълнятъ отъ 
агрономическия факлутетъ, за
дачите на който еж именно да 
се све просвета съ огледъ на 
землед-влието, което за тая 
цъль има и съответните поде

ления за всички клонове на 
земледълието. Ние бихме за 
дали въпроса, следъ като се 
създадатъ земледълскитв ка
мари, съ какво ше се занима-
ватъ отделенията на Минис
терството на земледълието —'-
съ администриране, т. е. увол
нение и назначение и назна-. 
чение чиновници, или съ дос
тавка на семена, които се раз-
даватъ следъ минаване сезона 
или на машини и пр. 

Ние смЯтаме, чедействител 

но се налагатъ реформи въ на
шата земледълска политика, 
но не отъ естество да се съз-
даватъ нови институти, а отъ 
естеството да се реформиратъ 
сега сжшествуюшигБ. като се 
създаде единство въ работата, 
компетенция и като се запъл
ни празнотата въ стопанската 
политика у насъ, а именно ка
то създадемъ информационенъ 
институтъ или поделение на 
Министерството на земледълие
то относно пласимента на на
шите земледЪлски произве
дения. 

111. 
Върху кой институтъ би след

вало да се възложатъ преки
т е грижи за земледълието у 
насъ- Дали върху органите на 
М-вото на земледелието, или 
всецъло върху земледелскитъ 
камари, или пъкъ върху окржж-
нитъ съвети, е въпросъ който 
се предшествува отъ другъ е 
динъ въпросъ .-- въпроса за 
централизация и децентрали
зация на службите у насъ. Щ е 
се намърятъ защитници и на 
двете течения, обаче отъ 50 
годишната дейность на нашите 
институти, които по своята 
структура еж централистични, 
ние не можемъ да се похвелимъ 
съ особнни резултати. Напро-

. тивъ централизацията у насъ 
е взела върхъ; тя е бюрокра
тизирала чиновничеството и 
ние и днесъ сме свидетели на 
всекидневните оплаквания отъ 
мудность, бавность и нецеле-
съобразность при разрешаване 
въпросите. Всичко се разреша
ва отъ София. И ежедневно 
влаковете се пълнятъ съ не 
шастници, които отиватъ да у-
реждатъ своите работи въ Со
фия, очаяли се да чакатъ раз
решението имъ въ провинция
та. Ежедневно министерствата 
се обсаждатъ отъ просители. 
И най-дребниятъ въпросъ треб
ва да бжде разрешенъ въ София 

. И, харчатъ се много хиляди 
грешни левове и се разтакатъ 
хора съ дни и недели за нищо. 
Бавностьта, бюрократизма еж 

станали у насъ пословични. 
Пресата ежедневно се пълни 
съ куриози изъ тая область и 
тЪ биха били смъшни, ако не 
еж толкова печални. Требва 
да се тури край на тая систе
ма, защото тя струва скжпо на 
държава, на население, внася 
дезорганизация Б Ъ страната и 
разочарования въ населението. 

Другъ е въпроса за децен
трализация. При тая система, 
която предвижда вместо единъ 
центъръ въ страната отъ кж-
дето всичко да се дерижира — 
неколко такива. (Б>1хме пред
почели окржзиге въ случая). 
Всички пъпроси се разреша-
ватъ на место, бързо и резул 
татно. Всичко става навремен 
но. населението не се тормо
зи и бави. Струва много по-
евтино и на държава и на на
селение. Нема хождение въ 
столииатг, нЯма висение по 
министерствата, нема губене 
на време и харчене на грешни 
пари. Центъра е близо, лесно-
достжпенъ, и м а по-голЪма 
компетентность поради близко
то, познаване на въпросите, 
нема ропотъ въ населението, 
резултатите ше бждатъ други. 

Прочее, ясно е отъ тукъ, че 
ние сме по принципъ за децен
трализация на грижите за по
вдигане земледълието у насъ 
отъ една страна и отъ друга 
— създаване единство въ 
службата. 

Сметаме, че системата, коя
то днесъ доминира въ ржко-
водството на грижите отъ стра
на на Министерството на зем
леделието, като централистич-
на, е неправилна, негодна яа 
"даде големи резултати. Покрай 
обшите мотиви за неудобство
то й, тя носи и своите специ
фични такива. Предвидъ на то
ва, че поради пресечениятъ 
характеръ на нашата страна, 
климатическите, географичес-
ки и др. условия еж тъй раз ' 
нообразни, че мжчно е отъ 
страна на Министер. на земле
делието да уследи правилнок 
навременното разрешение на 

П Р О Т О К О Л Ъ 
№ 1 

на Варненския окръженъ съветъ, Н-ра редовна сесия отъ 
XIV избирателенъ периодъ. 

Заседание на 1 февруари 1930 год. 
Продължение отъ бр. 6. 

И тъй победителката на всички бойни фронтове България днесъ 
е наредена въ числото на победените. Не сг дължи това на липса 
на приятели въ чужбина, а се дължи изключително на алчностьта, 
егонзъма на великите сили, които заради малка България не ще 
жертвуватъ своите интереси, на подобенъ жесть те не съ способни. 

При това положение на помощь ни иде българската поговорка 
— .помогни си самъ за да ти помогне и Господъ*. Убедили се отъ 
миналото, че при положението което заема България постижението на 
нейните идеали чрезъ войната е за сега проблематично, безъ да за
бравяме тези идеали повелигеленъ дългь се налага ва всички фактори 
да заработимъ съ неизчерпаема енергия за всестранно съвземане на 
страната. 

Само чрезъ усиленото производство ще превъзмогнемъ тежката 
криза на държава, градъ, село. Тези съ и съображенията, които съ 
взети отъ днешното правителство за предначертаната политика: миръ 
съ съседите, миръ и спокойствие вътре въ страната и въ резултатъ 
отъ това стопанско-културенъ прогресъ. 

Имайки предъ вндъ това Вамъ, г. г. окр. съветници, предстои 
високоблагородната задача да заработите за всестранното повдигане 
н помагане населението отъ Варненския окръгъ, ксето Ви е изпра
тило тукъ съ надеждата и убеждението, че съ своите действия ще 
се ръководите изключително отъ духа на положената клетва, която 
гласи: 

„ Кълна- се въ името на Бога да пазя и да браня законите и 
при извършването на длъжностите си въ това събрание да имамъ 

едничко предъ очи общото благо на населението и Царя, колкото ми 
стига разума и съвестьта. Богъ да ми е на помощь. Аминъ". ' 

А за да бъде тази клетва изпълнена необходимо е при влиза
нето въ тази сграда да оставимъ задъ. прага нашата партийна при-
надлежность . за да се предадемъ изключително въ служба на инте
ресите на населението, а не на тези на партиите отъ които сме из
брани, защото чл. 24 ал. II въ това отношение е категориченъ — 
съветника представлява целия окръгъ, а не,само околията, нито пъкъ 
партията, или групата къмъ която се числи. 

П р е д с е д а т е л я . Благодаря на г. Окр. управитель за хуба
вите думи и за хубавата историческа скица, която тукъ ни.нарисува 
за миналото на българския народъ, и за туй кое Бтлгария требва 
да направи. 

П р е д с е д а т е л я . Днешния дневенъ редъ е откриване сесия
та и поздравленията. Ако съвета е съгласенъ въ идното заседание 
на съвета като първа точка въ дневния редъ да определитъ разните 
комисии. Добре е още отъ сега да определимъ състава на комисиите, 
а въ идното заседание, следъ като групите се споразумеятъ за уча
стието имъ въ тЬхъ, да пристъпимъ къмъ назначението. Всека го
дина избираме следните комисии: комисия по бюджета, прошетарна, 
инвентарна, пътна, отчетна и комисия по отцепване селата. Миналата 
година бюджегарната комисия се състоеше отъ 7 члена, отъ които 
на десницата се дадоха 4 места, а на левицата 3 ; прошетарната ко
мисия 5 члена, отъ които на десницата 3, а на левицата 2; пътната 
комисия — 5, отъ които на левицата 2; отчетната комисия — 5, отъ 
които на левицата 2; по отцепване селата — 5, отъ които на леви
цата 2. • 

Който е съгласенъ състава на комисиите и участието въ техъ 
да бжде тъй, както по горе избреихъ, моля да си вдигне ръката. 

Болшинство приема се. 
Кмета на града Н и к о л а П о п о в ъ. Господа окр. съветници, 

По заведена вече традиция при откриването на Окр. съветъ 
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всички ония въпроси, които еж 
предизвикани отъ грнжигв за 
землед-Ьлиего. Или плуговегЬ 
предназначени за пааенъ рай-
онъ. за тежки почзи, ще бж-
датъ изпратени другаде, кжде-
го тъ- еж негодни, или семето 
изписано за облагородяване на 
дадена култура, ще пристигне 
късно на своето предназначе
ние, или кредитите по борба 
срещу паразитите и болестите, 
по рззетенията ще дойдатъ 
късно -- зашото требва да се 
донася въ София, да се чака 
разрешение на кредити и пр. 
и пр. Шзма контрола на само
то население въ работитъ- на 
органите на Министерството 
на ЗемледЪлието и Т Б често 
пжти се бюрократизиратъ—еж 
безъ отговорни. 

Е ли гоя институтъ — зем-
леделскигв камари? Въ този 
видъ въ който е внесенъ за
конопроекта -~ не. Ние изтък
нахме въ първата часть на на

стоящето изложение задачитъ-
на земледелскитъ- камари и 
както виждате тъ- еж далечъ 
отъ отъ да обгърнатъ цЪлата 
оная сложность отъ въпроси, 
които е належаща да разреши 
института върху когото ще бж-
дать възложени грижитъ- по 
земледЪлието. И като така 
смъламе, че дори да бжаатъ 
приспособени тия камари да 
отговарятъ на нуждит-Б на на
шето земледелие, те мжчно 
биха могли да дадатъ ефикас
ни резултати, защото смитаме, 
че районите имъ еж много 
големи, че ш.е тр-вбва една 
специална организация, една. 
нова ориентация, които ньма 
да бждатъ отъ полза, които 
ще спънатъ за моментъ наше
то землед-влие- Независимо отъ 
това при наличностьта на окр. 
съвети, земледелскигЪ камари 
се явяватъ излишенъ и скжпъ 
институтъ 

Пашвудвата, кампания н'пазаръть 
Спадането цените на произведе

нията отъ земледвлекото стопанство 
засегна твърде чувствително и паш
кулите Никой не предполагаше, че 
цените на пашкулите ще спаднатъ 
на 50 на сто отъ миналогодишните. 

Отъ официалните сведения на 
миланската пашкулна борса се виж
да, че цените на 1 кгр. сухи паш
кули, реали, при рандеманъ 4 : 1 , 
огъ миналогодишната кампания до 
сега, месечно, съ били: 

1929 г.. 
юлий 
августъ 
септемврий 
октомврий 
ноемврий 
декемврий 
1930 г. 
януарий 
февруарий 
мартъ 
априлъ 
май 

Итал. цнри за 1 кгр 
сухи пашкули 

40 60 
4125 
41-50 
39 — 
3530 
35-— 

34-75 
32-50 
31 — 
29-— 
27 — 

10 юний 25-— 
Първите цени за сурови пашкули 

отъ новата реколта се обявиха въ 
Испания, — З-10 до 3-20 пезети, 
което отговаря на около 52 лв. 
Въ Италия цените съ 6*50—7 лири, 
или 47—50 лева. 

Това съ цени за жълти пашкули; 
белите, вероятно ще бъдатъ мал
ко по-скъпи), понеже белата ко
прина отъ известно време насамъ 
е съ 15°/0 по-скъпа отъ жълтата. 

Въ насъ първите пашкули се 
появиха въ Русе. За забелязване е, 
че въ русенския районъ винаги 
пашкулите се явяватъ съ 10—15 
дни по-рано, отколкото въ южна 
България и другите области на. 
страната. Цените въ Русе съ 32—42 
лева; другаде т-в съ дори и по-
низки. Очаква се, че цените на бе
лите пашкули, особено тия отъ 
къмъ свиленградско и харманлий-
ко, ще достигнатъ до 40—50 лв. 

Разликата въ сравнение съ це
ните, които сме имали презъ по

следните 4—5 години е твърде го-
лема; презъ миналата година, те се 
движиха между 70—80 лева, а ето, 
че тази година съ тъкмо наполовина. 

При това положение и за,да се 
даде въможность па пашкулопроиз-
водителите да получатъ най-благо
приятните цени за пашкулите си, 
такива каквито те съ на между
народните пазари. Б. 3. банка и 
презъ тази година е наредила и то 
въ широкъ размеръ, клоновете й 
да събиратъ пашкули за задружно 
изсушаване, сортиране и продажба 
за сметка на бубохранителите. Бан
ката е изработила за цельта спе
циална наредба. Пашкулите ще се 
приематъ въ складовете ла банката, 
било направо отъ производителите, 
било чрезъ местните кооперации. 
Срещу депозираните пашкули, на 
производителите се издаватъ спе
циални удостоверения, срещу кои
то депозантите ще получаватъ отъ 
банковия клонъ аваисъ въ размеръ 
около 30 лв. за кгр. пашкули. Ка
то се има предвидъ извънредно 
трудното положение на пазаря на 
пашкулите презъ тази година, тази 
година, тази инициатива на Б. 3. 
банка е отъ твърде го.тЬмо значение. 

На какво се дължи това неочак
вано понижение цевите на пашку
лите? 75°/0 отъ всесветското про
изводство на сурова коприна се ког-
сумира отъ Съединените Щати. Отъ 
цитираните по-горе цифри се виж
да, че, най-чувствителното пониже
ние на цените започва отъ м. ок
томврий 1929 г., което съвпада и 
се дължи на финансовите сътресе
ния въ Ню-йорската борса. Търсе
нето на произведения отъ чиста 
естествена коприна намаля, а по
ради засиленото производство, скла
довете на пашкулните борси въ 
Милано и другаде останаха и до 
днесъ запасени съ големи количе
ства коприна и пашкули. 

Всесветското производство на 
сурова коприна отъ кръгло 26 мил. 
килограма презъ 1919 година, се 
покачи на 49,000,000 презъ 1928 г. 
Увеличението идва главно отъ Япо
ния, където ежегодно производ
ството на пашкули нараства съ 
10—15 милиона килограма. Въ 
други държави, които съ отъ по-

малко значение, като Франция, Ис
пания, Турция, се забелязва обрат
ното — бубарството запада. 

Друга причина е усиленото раз
витие и усъвършенствуване произ
водството на изкуствената коприна 
— една индустрия, която днесъ е 
въ цветущо състояние. Отъ 1 1 мил. 
кгр. презъ 1913 г , нейното про
изводство достигна до 180,000,000 
кгр. презъ миналата 1929 год. Це
ната на изкуствената коприна е 5 
пъти по ниска отъ тази на есте
ствената и макзръ че, по качество 
тя отстъпва твърде много на есте
ствената и никога не ще може да 
я замести, производството й се за
силва и допринася зз поддържане 
на ниските цени. Требва да се има 
предвидъ отъ друга страна, че въ 
случаи изкуствената коприна влиза 
въ смесь съ естествената и се по
лучава една по-ефтина копринена 
материя, а това улеснява и пласи
рането на естествената коприна ; 
фактътъ, че производството на по
следвате не намалява, а се увели
чава ежегодно и намира пласиментъ, 
потвърждава това. 

Верно е, че днешните низки це
ни на пашкулите ще се отразятъ 
твърде зле върху мероприятията 
за засилване на черничарегвото и 
бубарството, у насъ. Мнозина още 
огъ сега негодувагъ, че съ прину
дени да продаватъ пашкилите си 
по 30—40 лв. килограма Но това 
не требва никого да обезкуражава. 
Цените 70—80 до 100 лева на 
килстрамъ, на които беха свикнали 
нашите пашкулопроизводители, бе
ха действително твърде високи,— 
по-високи огъ ценигв преди вой
ните, когато пашкулите се прода
ваха ср%дно по около 2 50 лева 
килограма (съответствува на 65 лв. 
днешни пари). Макаръ че цените 
днесъ съ по-ниски отъ тия преди 
войните, за съществующето безпа
ричие, доходътъ отъ бубарството 
съвсемъ не е за пренебрегване. 
Защото при днешното положение, 
съ какво ще замени земледелецътъ 
1 дек. черничева градина, отъ коя
то може да получи най-малко 60 
кгр. пашкули по 40 лв —2400 лв? 
Дали съ царевица, пшеница, масло
дайни, или други земледелски кул-

предегавителите на учрежденията да кажатъ по неколко думи, азъ се 
ползувамъ отъ случая да ви поздравя съ добре дошли въ нашия градъ 
и да ви пожелая ползотворна дейность. Задачите на скр. съветъ съ 
много близки до задачите на общините: дейностьта на едните допълня 
дейносгьта на другите. Особено съ тежки задачите на тези учреждения 
днесъ когато страната се намира въ едно доста тежко положение, по извест
ни причини. Дали общи нските и окръжни съвети ще могатъ да постиг-
натъ своите задачи или не, зависи естествено на първо место отъ 
материалните средства съ които разполагатъ," но на второ место, и 
това е много важно, зависи отъ енергичната дейность на съветниците 
и отъ единодушието което те биха могли да проявятъ. Варненския 
окр, съветъ никога не е оставалъ назадъ отъ другите окр. съвети 
съ инициативата, економията въ своите разходи и голема ползотвор-
ность въ всички свои начинания. Още веднажъ пожелавамъ на всинца 
ви задружность, искреность въ рзботата и поставяне интересите на 
окръга преди всичко, а следъ това интересите на другите. 

П р е д с е д а т е л я . Г-нъ Кмете, благодаря ви отъ името на 
съвета за поздравите, които ни отправяте. Тези изборни корпорации 
срещатъ големи трудности за изпълнение задачите, които си поста-
вятъ, защото често пъти средствата не отговарятъ на нуждите, но 
въ всеки случай при голема економичность и добро обмислюване, 
тия средства могатъ да бъдатъ пласирани така, че да дадътъ добри 
резултати. 

Окр. учил. инспекторъ П е т к о в ъ. Г-да Окр. съветници, рад-
вамъ се, че ми се дава възможность още въ началото иа моята дей
ность да се запозная съ васъ. По-късно предъ васъ ще направя об-
стоенъ докладъ за дейностьта ми по учебното дело Й* нуждите, които 
се налагатъ за издигане това това дело въ окръга. Сега когато ви 
поздравявамъ съ добре дошли и пожелавамъ ползотворна дейность, 
подчертавамъ, че една отъ главните грижи на Окр. съветъ е за заз
дравяване и стабилизиране на нашето учебно дело, защото на него 
требва да служимъ безъ огледъ на партии, тъй като то принадлежи 

на българския народъ и на българската държава. 
П р е д с е д а т е л я . Г-нъ Инспекторе, благодаря ви отъ името 

на съвета за добрите благопожелание, Безспорно окр. съветъ върви 
по пътя на културното повдигане на окръга, който вие споменахте. 
За националното' съзнание на окръга не можемъ да не считаме, че 
требва да служимъ, защото сега не е време за интернационализъмъ. 
Ние мислимъ, че Окр. съветъ ще може да даде за просветното дело 
туй което средствата му позволяватъ. 

Р е ш е н и е № 1. 
Командироване окр. съветъ въ стопанството „Св. Константинъ*. 

П р е д с е д а т е л я . Понеже времето е хубаво, предлагамъ, ако 
окр. съветъ се съгласи утре да отидемъ въ окр. стопанство „Св. 
Константинъ" за да видимъ какво е извършено презъ миналата го
дина, какво се проектира да се направи и какво требва да се прави 
съ 3 милионния заемъ, който окр. съветъ гласува за водоснабдява
нето на окр. стопанство. 

Д. Р а л ч е в ъ. Азъ мисля, че когато отидемъ въ окр. стопан
ство ние требва да имаме предъ видъ какво ще се иска отъ насъ 
за да знаемъ на какво да обърнемъ вниманието, защото, ако хвър-
лимъ погледъ безъ да се съсредогочимъ на това, което ще се раз
глежда, би било повърхностно преглеждане. 

. Д-ръ Д. Ц о н е в ъ. Предложението, което се правл отъ постоян
ното присътствие чрезъ г. председателя на съвета сметамъ за много 
уместно, защото отиването ни въ стопанството ще бъде и заседание, 
въ което азъ сметамъ, че постоянното присътствие ще ни даде едно 
кратко изложение за това което ще се направи, още повече,, че при 
кално време не можемъ да отидемъ до строящите се каптажи, освенъ 
сега при сухо и хубаво време. 

П р е д с е д а т е л я . Това именно искахъ да кажа. Постоянното 
присътствие практически ще посочва това което е напрзвено и това, 
което ще се направи. Г-нъ Ралчевъ ще получи това, което иска, 
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тури, отъ които доходътъ е много всичко произведения ще се стаби-
по-нисъкъ? лизнратъ. Чрезъ доброкачествено 

Ето защо днешното положение производство и кооперативна про-
не требва да плаши и отчайва паш- дажба, доходътъ отъ бубарството 
кулопроизводителигк. Цените на пакъ ще б*де задоволителенъ. 

Върховна 
Сметна Палата 

№ 4956 
12. VI. 1930 год. 

София 

Преписъ 
До Господина Министра на 

Вжтреш работи и Народното 
Здраве 

Отделение Статистика, 
окржжпи и общински финансии 

До Окржж. СмЪтни Палати 
Решение № 413. 

Върховната Сметна палата, общо събрание на отделе
нията й, въ заседанието си отъ 11 юний 1930 г., се занима 
съ повдигнатия въпросъ отъ Министра на вжтрешнигЬ ра
боти и народното здраве, съ писмо № 6970/23.У, 1930 год., 
въ допълнение на надписа си № 6752 отъ 19 Май 1930 год., 
сложенъ върху писмо № 1639 отъ 10 Май 1930 год. на Вар
ненската окржжна постоянна комисия, за спиране изпълне
нието на решение № 213 отъ 21 Мартъ 1930 год. на Пала
тата, отнасяще се до начина, по който изборните учрежде
ния требва да внесатъ сумите въ разните фондове, създа
дени съ специални закони, защото съ новия законь за об
щините, щЪло да се разреши въпроса изобщо за фондовете, 
като се има предвидъ и чл. 29 отъ закона за бюджета на 
държавата за финан. 1930/31 година 

Палатата, за да се произнесе по въпроса, взе предвидъ: 

1. Решението на палатата № 213 отъ 21.Ш. 930 год., не 
е поставено въ нарушение на законите за окржжните съве
ти, за градските, и селски общини, нито на специалните за
кони, съ които еж създадени разните фондове, а така сжщо 
и на чл. 29 отъ закона за бюджета на държавата за финан. 
1930/31 год., защото фондовегЬ еж създадени съ специални 
закони за задоволяване определени обществени нужди, за 
които еж потребни приходи точно посочени въ тия закони. 
Поради това, приложението на съответните закони за задо
воляването на обществените нужди не може да бжде пред
ставено на благоволението на разпоредителите съ бюджети-
т$ на изборните учреждения или отчетниците при тЬхъ. 

Сжщото решение не противоречи на чл. 29 отъ закона 
за бюджета на държавата за финан. 1930/31 год., защото 
както въ решението, така и въ закона сумите, които следва 
да се внасятъ въ разните фондове се изчисляватъ върху 
действително постжпилигЬ приходи, а не върху предвидени
те, да постжпятъ по бюжетите на изборните учреждения. 

2. Това решение е тълкувателно по отношение начина за 
събиране приходите на разните фондове. Следователно, то 
требва да се прилага отъ деня на влизането въ сила на за
коните, съ които еж създадени съответните фондове. Но 
предвидъ на неговото късно издаване отъ една страна, а 
0тъ друга, че Палатата съ решението си отъ ЗО.ХИ. 925 г., 
протоколъ № 150 т. 15 е постановила, че отчетниците не 
могатъ да бждатъ държани отговорни за това, че въ бюдже
тите не еж били изплатени предвидени кредити за разните 
фондове и помощи, които по закона е следовало да бждатъ 
предвидени, както и когато не еж били изплаеени предвиде
ните, заради това решение № 213 не може да има приложе
ние за минало време, освенъ за вноските къмъ пенсионния 
фондъ, поради особенното негово предназначение. 

3. Въ случаите, обаче, когато отчетниците еж задълже-
ни по специаленъ законъ да внасятъ известни постжпили 
суми или часть отъ техъ, въ некои фондове и постжпления-
та отъ тия приходи се отразяватъ само счетоводно въ бюд
жетите на изборните учреждения, както е съ приходите на 
училищния фондъ по чл. 95 букви „в" и „д« отъ закона за 
народното просвещение, съ скотовъдния фондъ по чл. 24 
букви „а", „ж" и пр. отъ закона за П. 3. Пр. Оп. Имоти, и 
съ приходите и на други подобни фондове, но не еж били 
внесени, то решение № 213 има приложение, по отношение 
на тези фондове, отъ датата на влизане въ сила на съответ
ните закони, съ които еж създадени тези фондове, защото 
Върховната сметна палата се е произнесла за начина на 
внасянето на тия суми съ решението си № 486 отъ 20 
Май 1927 год., което решение е известно на отчетниците и 
те еж били длъжни да го прилагатъ. Понеже решение К 486 
е включено съ решение № 213, то приложението на послед-
ньото за миналото време, относително тия фондови суми 
остава въ сила. ' 

4) Съ неприложението на решение № 213/930 год., за 

минало време, относително събиране приходите на фондове
те, посочени въ т, 2 отъ настоящето решение, учреждения-
та, които иматъ задължение къмъ разните фондове, не се 
освобождаватъ отъ задължението да ги платятъ. Дължимите 
суми ще бждатъ събрани отъ техъ по реда, както еж били 
събирани до сега, съобразно съ наредбите на съответните 
фондове. 

По тия съображения, Палатата 

Р Е Ш И : 
1. Не намира основание да спре приложението на реше

нието си подъ № 213 отъ 21 Мартъ 1930 год. 

2. Решенитто на Върховната сметна палата № 213/930 
год. ще се прилага напълно спремо изборните учреждения 
начиная отъ влизане въ сила бюджетите имъ за финан. 1930/31 
год., съ изключение приходите на пенсионния фондъ, по от
ношение на които, решение № 213 ще се прилага отъ деня 
на закона за пенсиите, по който изборните учреждения еж 
задължени да внасятъ въ фонда процентъ отъ своите приходи. 

3. По отношение на ония фондове, които се образуватъ 
отъ строго определени приходни източници, които се вна
сятъ всецело или часть отъ техъ въ тия фондове, и постж-
пленията на тия приходи се отразяватъ само счетоводно въ 
бюджетите на изборните учреждения, решение № 213 ще 
има приложение отъ деня на влизане въ сила на законите, 
съ които еж създадени тези фондове (решение № 486 отъ 
20 Май 1927 год.) 

4. Дължимите отъ учрежденията суми къмъ разните 
фондове посочени въ т. 2 за минало време, изключая при
ходите на пенсиония фондъ ще се събиратъ по реда както 
съ били събирани преди издаване на решение № 213/930 г., 
ежобразно съ наредбите на съответните фондове. 

Настоящето решение да се съобщи на министра на вжт-
решните работи и народното здраве за разпореждане, а на 
окржжните сметни палати за сведение. 

Председатель: (п) Г. Харалампиевъ 

Секретарь: (п) Б. Шалваджиевъ 

До г. г. Окржжните Управители 
въ Царството 

Къмъ № 7955 
13. VI. 1930 год. 

На окржжните" постоянни комисия, градските и селски 
общини за сведение и изпълнение. 

№ 8029 София, 1-4-У1. 1930 год. 

Главенъ Секретарь: (п) И- Рузсукановъ 

Началник* на Отделението: (п) Хр. Милковъ 

В е р н о, За Началникъ Отделението: (п) Ржтковъ 

В * р н о, 

При Варенен. Окр. Управление, 
Секретарь: Ив. Хр. Дучевъ 

Вх. № 2648 0 
21 VI г знание и изпълнение, 

№ 3502 гр. Варна, 20 Юний 1930 год. 

Зам Окр. Управитель: Б. Германовъ 

Секретарь: Ив. Хр. Дучевъ 

Заораването стърнищата веднага еледъ жет̂  
ва е най сигорно средство за борба съ суша-
та, буренигв, болестигЬ и неприятели,^ пр зен-
лед-влеката растителность. 
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